



FEDERATION INTERNATIONALE DES CONFRERIES BACHIQUES (F.I.C.B.)

TOURNOI DE LA BOUTEILLE F.I.C.B. DE L'ANNEE REGLEMENT

Article 1: Objet

La FICB a décidé d'organiser un Tournoi amical dit de la « Bouteille FICB de l'Année », afin d'honorer chaque année le Champion de l'un de ses membres, tout en promouvant la découverte des vins, et les modes de sélection (concours, tournoi, etc.) des Confréries participantes.

Article 2: Participants

2.1 Le Tournoi est ouvert à tout membre de la FICB à jour de sa cotisation.

2.2 Chaque membre ne peut présenter qu'un seul candidat.

2.3 Chaque membre est libre de choisir son candidat. Le candidat proposé peut être le gagnant d'un Concours ou Tournoi ds Vins, ou simplement choisi par la Confrérie pour la représenter.

Article 3: Organisation

Le Comité d'organisation du Tournoi est composé du Président de la FICB, qui préside le Comité, du Secrétaire Général et d'un Juge International expérimenté et reconnu parmi les membres de la FICB, qui préside le jury.

Article 4: Jury

Un jury composé d'un nombre impair de personnes sera constitué par le Comité d'organisation parmi des experts reconnus, membres de la FICB, en assurant sa diversité géographique. Un juré « wild card », appelé le « Joker » sera également désigné (voir son rôle en Annexe 1 : procédure spéciale anti-conflit d'intérêts)).

Article 5: Conditions particulières

5.1 Il est difficile de faire un choix entre des vins de style très différent. Chaque année, le Comité d'organisation définira le style retenu (blanc, rouge, effervescent, moelleux etc.).

5.2 Le Comité d'organisation aura toute discrétion pour annuler la compétition en cas d'insuffisance de participations, pour procéder à une présélection en cas de surnombre, ou pour prendre toute décision en cas d'imprévu.

Article 6: Termes et conditions

Le tournoi est basé sur le modèle des tournois de joutes médiévales, avec deux candidats tirés au sort s'affrontant. Chaque juré donnera sa préférence par écrit, et la majorité désignera le vainqueur du tour, qui participera au tour suivant.

Le tournoi se déroulera par élimination directe. Un tirage au sort déterminera l'ordre des matchs. En cas d'égalité (le cas peut se présenter si un des jurés ne se prononce pas), le vote du Président du Jury sera comptabilisé comme 2 voix.

La procédure spéciale de prévention des conflits d'intérêts sera appliquée (voir Annexe 1).

Le vote du Jury est sans appel : aucun recours n'est possible contre les résultats du Tournoi.

Article 7: Lieu et horaires

Le Tournoi se déroulera au Musée du Vin de Paris, siège de la FICB, l'après-midi du 6 février 2026, pour la première édition, et les années suivantes : la veille de l'Assemblée Générale de la FICB.

Article 8: Information aux Membres

Les membres seront informés du Tournoi et des conditions de participation par circulaire. Le règlement du Tournoi sera également disponible sur le site web de la FICB.

Article 9: Inscription

Les confréries souhaitant participer doivent s'inscrire avant la date indiquée (en principe, le 31 décembre de l'année en cours) en retournant leur bulletin d'inscription signé (voir Annexe 3) au Comité d'Organisation.

Article 10: Remise des Echantillons

Les candidats auront le choix d'apporter directement leurs échantillons : (3 ou 6 bouteilles du vin sélectionné, voir Annexe 2), ou de les envoyer au Musée du Vin aux frais de la Confrérie, après en avoir informé le Comité d'Organisation.

La responsabilité des Organisateurs (FICB) ne pourra être engagée en cas de casse ou de détérioration des bouteilles en compétition.

Article 11: Annonce des Résultats et Cérémonie de remise des Prix

Les résultats seront annoncés lors d'un cocktail précédant le dîner organisé le soir suivant l'Assemblée Générale.

Annexe 1: Procédure spéciale anti-conflits d'intérêts

Seuls le Président du Comité d'Organisation et le Secrétaire Général seront informés de l'identité des vins en compétition ; aucun d'eux ne sera membre du Jury.

S'il apparaît qu'un Juré peut être en conflit d'intérêt avec un des concurrents, son vote sera écarté et remplacé par celui du « Joker », une personne qualifiée désignée par le Comité d'Organisation.

S'il apparaît que deux jurés sont en conflit d'intérêt dans un duel, leurs votes seront écartés. Il ne sera fait appel au Joker qu'en cas d'égalité, si le président du jury est lui-même empêché.

Annexe 2: Prix des Délégués

Les quatre demi-finalistes auront la possibilité de proposer leur vin pour le Prix des Délégués :

– une dégustation à l'aveugle sera organisée au Musée du Vin avant le déjeuner traditionnel qui suit l'Assemblée générale de la FICB. Pour ce faire, chaque confrérie participante devra fournir trois bouteilles supplémentaires. Les bouteilles restantes seront servies lors du cocktail.

Si nécessaire, le comité d'organisation complétera le panel par tirage au sort parmi les quarts de finalistes.

Chaque personne présente au déjeuner pourra participer à la dégustation et désigner son vin préféré. Le candidat ayant obtenu le plus de votes recevra le Prix des Délégués, qui sera remis lors de la cérémonie de remise des prix.

Annexe 3: Formulaire d'Inscription

Ce formulaire bilingue est annexé à ce document

FEDERATION INTERNATIONALE DES CONFRERIES BACHIQUES (F.I.C.B.)

F.I.C.B BOTTLE OF THE YEAR TOURNAMENT

TOURNAMENT RULES

Article 1: Purpose

The FICB has decided to organize a friendly Tournament called “FICB Bottle of the Year” to Honor the Champion of one of its members each year, while promoting the discovery of wines and the selection methods (competitions, tournaments, etc.) of the participating brotherhoods.

Article 2: Participants

2.1 The Tournament is open to any FICB member who is up to date with its membership fees.

2.2 Each member may submit a maximum of one candidate.

2.3 Each member is free to select its candidate. The proposed can be the winner of their Wine Contest or Tournament, but each Brotherhood is free to choose its representative for this Tournament as it wishes.

Article 3: Organization

The Organizing Committee is composed of the President of the FICB, who shall chair the Committee, the Secretary General, and an experienced and recognized International Wine Judge from among the members of the FICB, who shall chair the jury.

Article 4: Jury

A jury composed of an odd number of people will be formed by the Organizing Committee from among recognized experts who are members of the FICB, ensuring geographical diversity. In addition, a “wild card” juror called the “*Joker*” will also be appointed (see its role in Appendix 1: special anti-conflict of interest procedure),

Article 5: Special conditions

5.1 It is difficult to choose between wines of very different styles. Each year, the Organizing Committee will define the style of the entries (white, red, sparkling, etc.).

5.2 The Organizing Committee will have full discretion to cancel the competition if there are not enough entries, to make a preliminary selection if there are too many, and to make a decision in the event of unforeseen circumstances.

Article 6: Terms and conditions

The Tournament is based on the model of medieval jousting Tournaments, with two candidates drawn at random competing against each other. Each juror will present in writing his/her choice, and the majority will decide the round winner, who will enter in the competition in the another round.

The Tournament will be a blind knockout competition. A preliminary draw will determine the match schedule.

In the event of a tie (which may occur if one of the jurors does not vote for instance), the vote of the President of the Jury will count as two votes.

The vote of the Jury is final : no possibility of appealing the results of the Tournament.

The special anti-conflict of interest procedure will be applied (see Appendix 1).

Article 7: Location and time

The Tournament will take place at the Paris Wine Museum, FICB Headquarters, on the afternoon of February 6, 2026, for the first edition , and the years after : the day before the General Assembly of the FICB.

Article 8: Information for members

Members will be informed of the Tournament and the Conditions of Participation by Circular Message.

Tournament Rules would be also presented on the FICB website.

Article 9: Registration

Brotherhoods wishing to participate must apply before the date specified (in principle, December 31 of the current year) by returning their signed registration form (see Appendix 3)

Article 10: Provision of samples

Candidates will have the choice of bringing directly their samples : 3 (or 6 : see Appendix 2) bottles of the selected wine, or sending them to The Wine Museum at their Brotherhood expense, notifying The Organizing Committee. The Organizers (FICB) cannot be held liable in the event of breakage or damage to bottles in competition.

Article 11: Announcement of The Results and Award Ceremony

The results will be announced during a Cocktail Reception before the Dinner on the evening of the General Assembly.

➤ Appendix 1: Special anti-conflict of interest procedure

The President of the Organizing Committee and the Secretary General will be the only ones to know the identity of the wines in competition, neither of them are members of the Jury.

If it appears that one of the Jurors may have a conflict of interest with one of the competitors, his/her vote will be discarded and replaced by that of the “*Joker*”, a qualified person selected by the Organization Committee.

If it appears that two jurors have a conflict of interest in a duel, their votes will be disregarded. The Joker will only be called upon in the event of a tie, if the President of the Jury is himself prevented from voting.

➤ Appendix 2: Delegates' Prize

The four Semi-Finalists will have the opportunity to present their wine for the Delegates Prize - a blind tasting will be organized at the Wine Museum, before the traditional Lunch after the General Assembly of the FICB. To do so, every participant Brotherhood must provide three additional bottles. The remaining bottles will be served during the cocktail party.

If they fail to do so, the Organizing Committee will complete the panel by drawing lots from among the quarter-finalists.

Each person present at the Lunch will be able to participate in the tasting and designate their favorite wine. The Candidate with the most votes will receive the Delegates' Prize, which will be awarded during the Award Ceremony.

➤ Appendix 3: Registration form

The application form is attached to this document.



FEDERATION INTERNATIONALE DES CONFRERIES BACHIQUES (F.I.C.B.)

BOUTEILLE FICB DE L'ANNEE - FICB BOTTLE OF THE YEAR

FICHE D'INSCRIPTION - REGISTRATION FORM

A RETOURNER REMPLIE PAR MAIL à
TO SEND BY MAIL ONCE FILLED IN TO

info@winebrotherhoods.org

Année /Year : 2025

Le style retenu est /he style chosen is :

VINS BLANCS TRANQUILLES NON MOELLEUX / STILL WHITE WINES THAT ARE NOT SWEET

NOM DE LA CONFRERIE/NAME OF THE BROTHERHOOD :

.....

CONTACT : (Nom, Pays, e.mail, Tel)/ (Name, Country, e.mail, Phone) :

.....

.....

VIN PROPOSE - PROPOSED WINE

Nom du Vin / Name of the Wine :

Millésime et Origine / Vintage and Origin :

Nombre de Bouteilles / Number of Bottles : 3 / 6

Mode de livraison /Method of delivery :

Apportées par un Délégué / Brought by a Delegate

Envoyées au Musée du Vin / Sent to the « Musée du Vin »

METHODE DE DEGUSTATION / METHOD FOR TASTING

Température de Service / Recommended Service Temperature (in ° C) :

Temps d'ouverture avant service / Delay for opening the bottle before tasting :

Nous reconnaissons avoir lu et accepter le règlement du tournoi / We acknowledge that we have read and accept the tournament rules.

Date :

Signature :